
dnevnem redu je še referat g. prof. Ši-
liha o »Novi šoli«. — Za odbor: I. JVLač-
nik. 
Poročila: 

+ ZBOROVANJE UČITELJSKEGA 
DRUŠTVA ZA LJUBLJANSKO OKOLI
CO se je vršilo dne 11. oktobra t. 1. na 
šoli na Ledini ob številni udeležbi (na
vzočih 140 članov). 

Po običajnem predsednikovem po
zdravu je predaval dr. Stane Rape o 
»Verskem in moralnem pouku«. Preda
vanje je bilo vsestransko popo.no in je 
žel predavatelj mnogo priznanja zbra
nega učiteljstva, ki je naprosilo preda
vatelja, naj ponatisne svoje poročilo v 
»Popotniku« ali v »Učit. Tovarišu«. 

Izbornemu predavanju so sledi.a po
ročila predsednika, tajnika in blagajnika. 

Sprejeti so bili nato predlogi in pro
test, ki je objavljen posebe. 

1. P r i v s a k o k r a t n e m z b o 
r o v a n j u naj bode navzoč po en dele
gat iz centrale, da nam tako predoči nje
no podrobno delovanje, mi pa mu pred
očimio naše že ĵe. 

2. Č l a n a r i n a se zviša s pričet
kom leta 1925. na 125 Din; 110 Din dobi 
centralna organizacija, 15 Din pa dru
štvo samo. 

3. Čilani , ki še za leto 1923. niso 
plačali članarine, naj to takoj store, si
cer se jim ustavi stanovske liste, oziro
ma jih črta iz č.anstva. 

4. Vsled neurejene in neplačane čla
narine za leto 1923. je nemogoče napra
viti računski zakiljuček še za 1. 1923. ne. 

5. Pri vsakem zborovanju se kon
štatiraj navzočnost članstva, da se ve, 
kdo je pri zborovanju, kdo ni. Člani, ki 
izostanejo trikrat brez opravičbe, se čr
tajo iz članstva. Vsako nenavzočnost 
pri zborovanju je opravičiti pismeno pri 
predsedniku društva. 

6. Kdor izstopi iz naše organizacije, 
tega se ne sprejme več nazaj. 

7. Vsi č.ani morajo biti do konca 
zborovanja pri zbonovanju. 

8. Okrajno učiteljsko društvo pri
stopi kot podporni član društvu za uči
teljski naraščaj. 

9. K »Učiteljski samopomoči« naj 
pristopi čimveč članov, kajti le potem 
bode izdatna pomoč v slučaju potrebe 
mogoča. 

Nato je sledila volitev novega od
bora. 

Izvoljeni so bili na predlog tov Go
leta iz Št. Vida: predsednik: Korbar Av
gust. Zg. Šiška; podpredsednik: Trosi 
Ivo, Tomišeilj; tajnik: Vuk Slavko, Vrh
nika; blagajnik: Smole Izidor. Borovni
ca; odborniki: Bukovic Ljudmila, Št. 
Vid; Benigar Viljemina, Šmarje: Mihler 
Ivan. Vrhnika. 

+ LITIJSKO OKRAJNO UČITELJ
SKO DRUŠTVO je zborovalo v Ljub
ljani dne 4. oktobra 1924. Izmed 88 čla
nov je bilo navzočih 82%; od teh so tri 
tovarišice na razpoloženju. 

Predsednik po običajnem pozdravu 
na vse navzoče posebno iskreno pozdra
vi zastopnika UJU, okrajnega šolskega 
nadzornika I. B e z e 1 j a k a in novo pri
stopivše 6ane. Nato se s toplimi bese
dami spominja v zasluženi pokoj stopiv
ših članov, navzočega tov. Fr. K o z j a 
k a in odsotnega ter iz društva izstopiv
šega večletnega predsednika tov. Josipa 
Zajca . Dalje izreče prisrčne čestitke k 
poroki tov. Zinki F u r l a n o v i in tov. 
nadučitelju Fr. K o z j a k u . 

Z iskrenimi besedami se spominja 
tudi našega ugilednega in velezaslužnega 
blagopokojnega tov. ravnatelja Jakoba 
D i m n i k a . Za tem omehja velike kri
vice, ki so se v zadnjem času pripetile 
poedinim našim članom glede zapostav
ljanja v imenovanju, prestavljanja in od
stavljanja. Večina izmed teh so vnij kul
turnioprosvetni in pedagoški delavci. 
Med temi je gotovo v prvi vrsti imeno
vati višjega šolskega nadzornika Eng. 
G a n g l a in več okrajnih šolskih nad
zornikov. Ob burnem aklaimiranju ime
nuje večletnega in prav zaslužnega biv
šega našega predsednika tov. nadzorni
ka I B e z e l j a k a . za častnega pred
sednika našega društva. Nato poda ob
širnejše poročilo o »Samopomoči«, o Uči
teljskem zdraviliškem domu v Rogaški 
Slatini, o »Podpornem društvu za uči
teljski naraščaj« in še nekaterih drugih 
internih zadevah. 

Poročila. O delovanju našega po
verjeništva nas je povsem zadovoljivo 
informiral tov. R. Dos t al. Temu je 
Sledilo kratko in jedrnato poročilo tov. 
Lojzeta K o 1 e n c a o pokrajinski skup
ščini v Krškem in tov. A. T r a v n o v e 
o glavni skupščini v Dubrovniku. 

Iz naše stanovske 
organizacije. 

Vabila: 
—§ Dnevi zborovanja učiteljskih 

društev so za udeležence pouka prosti. 
Prosvetni oddelek za Slovenijo. Štev. 
21.353. V Ljubljani, dne 24. novembra 
1924. Vsem okrajnim (mestnim) šolskim 
svetom! Tuuradni odlok z dne 7. okto
bra 1924, št. 17.357, razve.javljam ter 
obenem vzpostavljam odlok višjega šol
skega sveta z dne 16. decembra 1919, 
št. 16.158, ki se z njim dovoljujejo pouka 
prosti dnevi ob zborovanjih okrajnih 
učiteljskih društev za tiste učne osebe, 
ki se v resnici udeležujejo zborovani. — 
Za šefa: G a n g l s. r. 

= UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
CELJSKI OKRAJ zboruje na praznik dne 
8. decembra t. 1. ob 9. uri v mestni 
osnovni šoli v Celju po sledečem vzpo
redu: L Zapisnik. 2. Dopisi ter društve
ne in stanovske zadeve. 3. Slučajnosti. 
4. Vprašalna skrinjica1. 5. »Jezikovni iz
prehodi po okolici ce.jski«. podava rav
natelj dekliške meščanske šole Josip 
Brinar. 6. »O metodičnih drobtinah iz 
raznih predmetov« referira tovariš Josip 
Kotnik — Petrovče. Pokažimo s polno
številno udeležbo, da1 nam je za važne 
šo.ske in stanovske zadeve, ne pa za šo
le prosti dan! — Odbor. 

= SLOVENJEBISTRIŠKO UČI
TELJSKO DRUŠTVO zboruje dne 6. de
cembra 1924 ob 10. uri na deški šoli v 
S.ovenski Bistrici po običajnem vzpo
redu in s predavanjem g. prof. Gustava 
Šiliha »Nova šola«. — Odbor. 

= RADOVLJIŠKO OKRAJNO UČI
TELJSKO DRUŠTVO zboruje dne 6. de
cembra t. 1. ob 10. uri dopoldne na Je
senicah. Poleg običajnih točk dnevnega 
reda je tudi referat tov. Žagarja: »Ko
rist, način in pot nadaljne izobrazbe 
učitelja«. Udeležba obvezna. 

= UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
MESTO PTUJ IN PTUJSKI ŠOLSKI 
OKRAJ zboruje v soboto, dne 13. de
cembra t. 1. ob 10. uri v »Mladiki«. Po
leg običajnega dnevnega reda je preda
vanje g. dr. Lj. Pivka, ki še določi temo 
sam. Pridite vsi in točno! — V četrtek, 
dne 11. decembra se vrši o d b o r o v a 
s e j a v pisarni mestne deške osnovne 
šole. Udeležba je za vsakega odbornika 
obvezna! — Predsednik. 

= SAVINJSKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO zboruje v četrtek 4. decembra na 
Gomilskem. (Ura se naznani šolskim 
vodstvom.) Poleg običajnih točk dnev
nega reda sta tudi predavanji: 1. tov. J. 
Sevnika; 2. tov. B. Zdolška: Važnost 
in potreba u čiteijske organizacije. — 
Določi se tudi članarina za leto 1925. — 
Poživljam vse tovariše in tovarišice, da 
se zborovanja udeleže, posebno tovari
šice, ki se le redko pokažejo na naših 
zborovanjih. Kdor izostane brez opra
vičljivega vzroka, naj pripiše posledice 
sebi! Suhih vej ne rabimo! — Pred
sednik. 

NOVOMEŠKO UČITELJSKO 
DRUŠTVO zboruje v nede.jo 7. decem
bra 1.1. ob 2. uri popoldne v šoli v Treb
njem Na dnevnem redu so poročila 
predsedstva, ugotovitev članstva za 1. 
1925., vpisovanje novih članov in druge 
stanovske zadeve. Dobna> železniška 
zveza na vse strani, zato pričakujem 
mnogobrojne udeležbe. — Predsednik. 

= PROTESTNO ZBOROVANJE 
PROTI ŠOLSKI POLITIKI V SLOVE
NIJI priredijo učiteljska društva okrajev 
Prevalje, Slovenjgradec in Marenberg 
dne 7. decembra t. 1. v Dravogradu. Na 

Sklep. Tov. Julija ČučekKleinma
yerjeva je predlagala za prihodnje zbo
rovanje referat o higijeni in zdravstvu. 
Predsednik pa poda dobro utemeljene 
reso.ucije glede Ganglove odstranitve in 
časnikarske gonje gotovih listov proti 
našemu naprednemu življu. Vse o n e , 
ki še n i s o p o r a v n a l i č l a n a r i 
ne in z n e s k a za dr. Z g e č e v e 
b r o š u r e t e r za č l a n s k e l e g i 
t i m a c i j e , prosimo, da to čimpreje 
store! Dnevni red, čas in kraj prihod
njega zborovanja objavimo pravočasno. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
MEŽIŠKO DOLINO je zborovallo dne 4. 
oktobra v Guštanju. V svojem poročilu 
je predsednik kratko osvetlil položaj in 
dogodke zadnje dobe v področju sloven
skega šolstva ter se, kakor ob vsaki pri
liki tudi to pot zavzel za to, da posveti
mo svoje sile v prvi vrsti šoli in izven
političnemu gospodarskemu in kulturne
mu delu, v našerrt društvenem delova
nju pa se držimo dosedanje, strogo sta
novske, politično nevtra.ne smeri. 

Predavanje O n e p r a v i l n i r a 
bi d o v r š n i k a je na vetlezanimiv na
čin predavali prof. dr. Lj. Pivko iz Ma
ribora. Po predavanju je imel vsakdo 
utis. da bi se o tem predmetu že zdav
naj moralo razpravljati na učiteljskih 
zborovanjih in da jo je odbor dobro po
godil, ko je povabil baš dr. Pivka kot 
predavatelja, ki v svojih spisih že od 
nekdaj z vso doslednostjo uveiijavilja 
svoje nazore o predmetu. Po kratkem 
pregledu predmetne literature od Kopi
tarja in Metelka preko Miklošiča do 
Pintarja, Bežka in Škrabca in po zani
mivi ugotovitvi, da se je napačna raba 
razpas.a pod vplivom nemščine med na
rodom v razmeroma pozni dobi, da je 
Trubar še ni poznal in je Prekmurci še 
danes ne poznajo, je na številnih prime
rih pokazal, kako običajna je postala v 
slovenščini raba dovršnikovega prihod
njika za izražanje v sedanjosti se vrše
čega ali v preteklosti dovršenega deja
nja, torej namesto nedovršnikovega se
danjika ali dovršnikovega perfekta. (N. 
pr. pozdravim, pridem, povem, odvežem 
namesto pozdravljam, prihajam, pravim, 
odvezujem a.i sem pozdravil, priseli, po
vedal, odvezali). Na srečen način je do
kazoval, da nimamo tu opraviti s kako 
posebnostjo in prednostjo slovenskega 
jezika, ampak z germanizmi. ki kvarijo 
naš jezik, saj smo edini med slovanski
mi narodi, ki ne razločujemo strogo ne
dovršnikov od dovršnikov. Priznal pa 
je predavateilj. da ni preveč upanja, da 
bi se pravilna raba zopet kdaj udoma
či.a, ker se nepravilna preveč širi po
tom šole. šolskih knji? mladinskih spi
sov in knjižne slovenščine sploh ter jo 
ugledni sllovničarji tolerirajo. 

O t e m i »Šoila in p o l i t i k a « 
je predaval tov. Mlačnik in razvijal na
čela prave stanovske politike ter doka
zoval pravilnost stališča, ki ga je naše 
društvo od svojega postanka zavzemalo, 
sklicujoč se pri tem na dogodke zadnje 
dobe in na mučen položaj, v katerem se 
nahaja ob spremenjenem političnem po
ložaju naše poverjeništvo. Po kratki de
bati si je zbor v glavnem osvojil misli 
predavateljeve ter naročil odboru, da 
jih spravi v zgoščeno obliko in objavi v 
stanovskem gilasilu ter, če kaže, tudi v 
kakem drugem listu. 

O k m e t i j s k e m n a d a l j e v a l 
nem p o u k u in n j e g a p o m e n u 
je povedal nekaj misli tov. Močnik. 
Mnogo si obeta od tega pouka, ako se 
zavzamemo zanj z isto skrbjo, vnemo 
in vztrajnostjo, ki jo kažemo pri delova
nju v raznih društvih. Temeljitejša ob
ravnava predmeta se je preložila na eno 
od prihodnjih zborovanj. 

Ob sklepu je predsednik še priporo
čal članom pristop k »Družbi sv. Cirila 
in Metoda«, opozarjajoč na njen pomen 
za našo mejo in vabil vse tovariše k 
ogledu sadne razstave v guštanjski šoli 
18. in 19. oktobra. 

http://popo.no

